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Verslag ALV Vrienden van Sonsbeek 30 oktober 2023, Molenplaats Arnhem 
 
Aanwezig : 23 leden. 
Afwezig: afmeldingen van de leden: Tineke Lely-van Goch, Jan van ’t Hoog, Kees Kant. 
Afmelding bestuur : Sanne Blok. 
 
1 Opening en vaststellen agenda. 
Margreet opent de vergadering en heet iedereen hartelijk welkom. 
De agendapunten 4 en 5 worden in volgorde omgewisseld. 
Er zullen foto’s worden gemaakt. Niemand maakt hiertegen bezwaar.  
Bij actualiteiten zal Pieter van Vemde een mededeling doen namens de gidsen van de 
Belvedère toren.  
 
De agenda wordt vastgesteld. 
 
2 Mededelingen bestuur 
Margreet brengt het boek onder de aandacht van Barbera Peters over het Sonsbeek 
kwartier (bij de wijkvereniging verkrijgbaar). 
Geen verdere mededelingen. 
 
3 Notulen en actiepunten ALV 20-09-22 
Parkenvisie.  
ODRA en RCE (Rijksdienst Cultureel Erfgoed) hebben bezwaar gemaakt over het ontbreken 
van historisch perspectief in de laatste Parkenvisie. Hierover is overleg geweest van de 
samenstellers van de visie met zowel de ODRA als de RCE.  Indien een akkoord wordt bereikt 
tussen deze partijen wordt de visie door college van B&W vastgesteld en ter kennisgeving 
aan de Raad toegezonden. Het is aan de gemeenteraad of er vragen worden gesteld. Het 
plan zal vervolgens gefaseerd worden uitgevoerd over een tijdspanne van 10 jaar.  
Hertenkamp.  
De VvS hebben zich schriftelijk uitgesproken tegen het opheffen van het Hertenkamp. Enige 
tijd later kwam er een Rijksoverheidsbeleid en wetgeving met een uitsterfbeleid voor alle 
hertenkampen in Nederland. Hieraan moest de gemeente Arnhem voldoen. De gemeente 
heeft gekozen voor het scheiden van de bokken naar Natuur Centrum Presikhaaf terwijl de 
geiten in het hertenkamp Sonsbeek bleven. De gemeente vond dit de minst slechte aanpak. 
Er wordt overigens landelijk nog fors gediscussieerd over dit uitsterfbeleid van 
hertenkampen.  Er is nog een kleine kans op het terugdraaien van dit beleid.  
Enkele suggesties van de leden: maak van het Hertenkamp een dependance van Burgers 
Zoo; dit is reeds besproken en werd door de directeur Alex van Hooff afgewezen en als niet 
haalbaar gezien. 
Zou er een soort revalidatie centrum kunnen worden gemaakt voor zieke of zwakke herten 
uit de omgeving (zoals Hoge Veluwe)? Volgens de gemeente mag je geen “gehouden” dieren 
mengen met “wilde” dieren. Dit plan is niet uitvoerbaar.  
 
De notulen worden vastgesteld.  
 
4 Financieel Jaarverslag 
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Henk Eenink licht het jaarverslag 2022 toe. Dankzij forse sponsoring van het symposium in 
2022 is er een goede financiële meevaller. Het drukken en verzenden van het Bulletin is en 
blijft een forse kostenpost. De redactie van het Bulletin heeft hierover een gesprek gevoerd 
met de drukker/uitgever. Wellicht valt hier nog te bezuinigen.  
De Kascommissie o.l.v. Peter Dessens keurt het financiële jaarverslag goed. De 
penningmeester en het bestuur worden gedechargeerd. 
 
5 Bestuurswisselingen  
Aftredende bestuursleden   
Henk Eenink wordt hartelijk bedankt voor zijn betrokkenheid en jarenlange inzet voor onze 
vereniging.  Zijn kritische blik en humor zullen wij gaan missen. 
Koos de Vos heeft zich jarenlang ingezet voor de VvS namens het IVN en kwam op voor de 
natuur in het park en het behoud daarvan. Hij is afwezig en zal door de voorzitter nog 
worden benaderd. 
Marianne de la Rive Box heeft 3 jaar intensief bijgedragen aan het bestuur van de VvS. 
Vooral haar inzet bij het verwerven van sponsoren en het organiseren van het symposium 
werden zeer gewaardeerd. Wegens verhuizing moest zij het bestuur van de VvS verlaten.  
 
Aantredende bestuursleden. 
Lonneke Kranendonk, free-lance schrijfster, heeft  de redactie van het Bulletin op zich 
genomen. Het doel is dat de inhoud van het Bulletin meer gaat aansluiten aan de 
doelstellingen van de vereniging en dat er meer contact komt met de leden.  
Christine Paris treedt aan als algemeen bestuurslid namens het IVN. Zij heeft jarenlange 
ervaring als ecologisch deskundige van de gemeente Arnhem.  
Peter van der Linde wordt de nieuwe penningmeester en ledenadministrateur. Hij is geboren 
en getogen in de wijk de Gulden Bodem. Na jaren in de Randstad te hebben gewoond en 
gewerkt is hij weer naar Arnhem teruggekeerd. Hij is goed bekend met het park en de buurt. 
 
De bestuurswisselingen worden bij acclamatie door de verenigingsleden bevestigd.  
 
6 Algemeen Jaarverslag 
Vraag uit de zaal: wat waren de conclusies en aanbevelingen van de scholieren van het 
Candea college? Antwoord: zij wilden onder meer een ligweide/ chillplek bij het 
Watermuseum met stroom en wifi. Het bestuur zal vragen aan de scholieren of de pp 
presentatie en het rapport op de website mag worden gepubliceerd.  
Actiepunt bestuur: toestemming vragen om rapport op de website te zetten. 
Geen verdere vragen over het jaarverslag. Het verslag wordt geaccordeerd.  
 
7 Actualiteiten 
Pieter van Vemde (coördinator van de Belvedère-gidsen) licht een probleem toe. 
De (beuken)bomen rond de Belvedère toren zijn zo hoog geworden dat deze het uitzicht 
belemmeren op Klarendal en de molen. Ook het uitzicht op de Gelders Poort wordt 
verhinderd en daarmee de mogelijkheid tot uitleg over het ontstaan van de Rijn en wallen in 
de ijstijden.  De gidsen raken gedemotiveerd en hun verhaal is niet meer geloofwaardig. De 
vraag is wat er gedaan kan worden. Het verhogen van de toren is in de jaren 50 al gebeurd 
en zou opnieuw kunnen worden overwogen op de wat langere termijn. Er zal dan een hele 
procedure in gang moeten worden gezet die jaren gaat duren. Iets voor het 800 jarig 
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bestaan van Arnhem als stad? Een praktische oplossing kan zijn om een verzoek richting het 
college van B&W in te dienen om de bomen te snoeien: 5-6 meter van de toppen afhalen. 
Tevens zou dan de  vraag moeten worden gesteld om de bomen rond Belvedère te 
inspecteren op hun gezondheid. De beuken zijn inmiddels 200 jaar oud en hebben daarmee 
hun gemiddelde levensverwachting bereikt met risico’s op ouderdomskwalen.  
Actiepunt bestuur: brief naar college verzenden. 
 
 
Resultaten ledenraadpleging.  
11 leden hebben gereageerd. Als eerste belangrijkste punt kwamen de evenementen naar 
voren; de gemeente is bezig met het opstellen van een evenementen-nota en het vaststellen 
van locatieprofielen. De gemeente heeft beloofd ons te informeren en de concept-nota voor 
de leggen. Als tweede  punt  werd genoemd het beleid t.a.v. fietsers en brommers in het 
park met op de derde plaats de honden. De bebording moet duidelijk zijn en vervolgens kan 
er gehandhaafd worden. Dit staat in het beleidsplan. Inmiddels zijn er voor alle parken in 
Arnhem twee extra BOA’s aangetrokken.  Vervolgens in volgorde worden genoemd: het 
afvalbeleid, het parkbeheer door de gemeente, het jongerenbeleid en tot slot de Belvedère 
toren. Er werden geen nieuwe punten aangedragen die al niet in het parkenvisieplan staan. 
 
Parkenvisie 
De parkenvisie (zie notulen ALV 2022) wordt nu besproken met de ODRA en de RCE. Zodra 
deze beide instanties hun goedkeuring verlenen dan geeft het college zijn goedkeuring met 
kennisgeving aan de gemeenteraad. Als de raad geen vragen stelt of dringende bezwaren 
heeft dan gaat de gemeente over tot gefaseerde uitvoering van het plan. Er wordt een 
periode van plm. 10 jaar voorzien.  
In de parkenvisie is niets opgenomen over het Feestaardvarken. Een eventuele goedkeuring 
van het visieplan heeft dan ook geen betrekking op het Feestaardvarken.  De definitie van 
een permanent of tijdelijk kunstwerk is onduidelijk en hierover is door de VvS de vraag 
gesteld om deze begrippen helder te omschrijven.   
 
Nieuwe website 
De website is vernieuwd om meer interactie te kunnen krijgen met de leden en om meer en 
sneller informatief te kunnen zijn. Tevens werden de daaraan gekoppelde e-mail adressen  
aangepast naar @vrienden vansonsbeek.nl   Dit heeft te maken met het feit dat we veel e-
mails ontvingen die bedoeld waren voor de beheerder (gemeente) en niet voor onze 
vereniging. Via de nieuwe website zijn er inmiddels al diverse nieuwe leden geworven.  
Deze website is gebouwd door een webdesigner op vrijwillige basis met zeer lage kosten, 
ook in de toekomst.  
Via Instagram zijn er inmiddels bijna 500 volgers bereikt hetgeen onze PR zeer ten goede 
komt. Dit geeft mogelijk ook een opening naar de jongeren.  
Een lid vraagt of er content voor de website kan worden aangeleverd. Het antwoord is “Ja, 
graag”. Dit wordt door het bestuur zeer gewaardeerd en ook gestimuleerd.  
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Evenementen-nota van de gemeente 
Geen actuele informatie. Er wordt door de gemeente een concept nota opgesteld met 
locatieprofielen. Wij zouden hiervan op de hoogte gehouden worden. Eén week geleden is 
hierover nog geïnformeerd bij de bestuursadviseur van de gemeente en er is nog geen 
antwoord door ons ontvangen. Dit proces wordt door het bestuur op de voet gevolgd. 
 
Er wordt gevraagd of er contact is met verenigingen van andere parken. Antwoord: begin dit 
jaar is er  (i.v.m. het symposium) naar alle zusterverenigingen een e-mail verzoek gestuurd 
om kennis te maken en samen op te trekken voor bepaalde doelen. Dit heeft toen geen 
resultaten opgeleverd. 
Actiepunt bestuur: opnieuw contact proberen te leggen met zusterverenigingen in Arnhem. 
 
Feestaardvarken 
Er is een bodemonderzoek gedaan om te beoordelen of plaatsing mogelijk is tussen de 
Molenplaats en het Watermuseum. Er worden problemen voorzien die het plaatsen aldaar 
technisch complex maken. (wateroverlast, leemlagen etc.).  Er is geen duidelijkheid hierover 
ook niet bij de Schouwgroep. Er is bij de RCE (nog) geen advies voor plaatsing gevraagd  
De VvS heeft zich kritisch uitgesproken over de verstoring van de zichtlijnen vanuit de wijk 
naar het park. Deze zijn beschermd stadsgezicht en mogen niet zo maar aangetast worden. 
Verder is er angst en bezorgdheid over het ontstaan van een hangplek voor jongeren met 
een reëel risico op overlast, mede omdat er geen toezicht is. Ook binnen het 
gemeentepersoneel  bestaan er stromingen van weerstand tegen plaatsing. 
 
Eén van de leden oppert dat er al veel te doen is in Sonsbeek en dat er ook al veel kunst 
aanwezig is. Er zijn verschillende andere locaties die dezer opsteker beter kunnen gebruiken. 
Plaatsing in Presikhaaf zou een goed alternatief zijn met als extra voordeel dat dit park         
’s avonds op slot gaat en er geen toezicht nodig is.   
 
WBTR en herziening statuten VvS. 
Op verzoek zullen de statuten uit 1989 op de website geplaatst worden. Deze zijn dringend 
aan herziening toe. Tevens zal dan de WBTR worden geïmplementeerd. Op dit moment is 
onze juridisch adviseur met een notaris hiermee bezig. Het doel is om dit voor de volgende 
ledenvergadering (2024) af te werken.  
 
Ledenwerving 
Er zijn verschillende mogelijkheden om leden te werven.  
-Instagram en Bulletin met een QR code.  
-Er zijn in de Burgemeesterswijk veel kleine bedrijven die in de lunchpauze gebruik maken 
van het park. Deze bedrijven kunnen goed benaderd worden voor een lidmaatschap of zelfs 
sponsoring van de VvS. 
-In het verleden zijn er 3000 flyers rondgebracht met een opbrengst van 30 leden. Dit is niet 
voor herhaling vatbaar.  
-QR codes van lidmaatschap VvS bij belangrijke punten in het park waaronder Molenplaats, 
Belvedère, Kasteel Zijpendaal, Steile Tuin etc.  
-Wijkkrantjes benaderen. In de Penseelstreek komt al een wervend artikel over de VvS. 
-Promotieteam van de gemeente Arnhem benaderen. 
-Artikel in de Arnhemse Koerier (wellicht op regelmatige basis). 
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-Persbericht naar de media. 
Het bestuur zal dit als actiepunten oppakken. 
 
8 Lustrum-symposium 
Op 16-17 April 2024 is het park 125 jaar in gemeentelijke handen. Het symposium zal als 
thema krijgen: Water en de St. Jansbeek. Er is een symposiumcommissie ingesteld. Er zijn 
audio-wandelingen gepland en een fotowedstrijd. De jeugd zal bij het lustrum betrokken 
worden. Ook de gemeente wil in het voorjaar iets doen om het lustrum te vieren; hierover 
zijn nog geen concrete acties bekend.  
 
9 Rondvraag 
Vraag Chris Zeevenhooven: wat gaat er in de toekomst met de koeien gebeuren? Gemeente: 
er zijn geen redenen om te koeien in de Sonsbeek weide te verwijderen. Deze blijven.  
Vraag: wat gaat er verder gebeuren met het 125 jarig jubileum? Antwoord: er is contact met 
het NCA, Prodesse, Watermuseum over een generaal plan zoals een expositie. Ook de 
gemeente zal met een activiteit komen al dan niet in samenwerking met bovengenoemde 
instanties. 
Vraag Paul Wijtvliet: evenementen zijn een belangrijk onderdeel van de parken en vindt dat 
de VvS negatief staat t.o.v. de evenementen in de parken Sonsbeek, Zijpendaal en Gulden 
Bodem. De voorzitter bestrijdt dit ten zeerste. Er is altijd een respectvolle dialoog mogelijk 
op basis van een goede onderbouwing. De 5 E’s zijn voor de VvS de bepalende factoren 
(Energie, Erfgoed, Ecologie, Economie en Educatie) en zullen in de dialoog getoetst worden. 
Voor de leden zijn de evenementen een belangrijke kwestie zoals uit de ledenraadpleging is 
gebleken. De VvS wil duidelijke onderlinge afspraken zodat iedereen weet waar hij/zij aan 
toe is.  De voorzitter nodigt Paul Wijtvliet uit voor een onderling gesprek met hem en een 
afvaardiging van het bestuur van de VvS. 
 
Het huishoudelijke deel van de vergadering wordt gesloten onder dankzegging van de 
aanwezigen en hun inbreng.  
 
Lezing door Nick van den Berg (Gelders Genootschap): Oorlog in Arcadië, 1940-1945. 
Er volgt een boeiende lezing over de landgoederen en kastelen in onze omgeving in de 
tweede wereldoorlog. 
De lezing is in te zien op de website. 
 
De voorzitter dankt de spreker en sluit de vergadering.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 


